
14 س�ال پي�ش، 
دنيا حيدري
      گفت وگو

وقت�ي  درس�ت 
بازيكنان تيم ملي 
ان�دك پول ه�اي تو جيبي ش�ان را ب�راي خريد 
لباس ه�اي ورزش�ي در س�فرهاي خارجي خرج 
مي كردند، دكتر مجيد ساعدي فر، پزشك تيم ملي 
در اين آرزو بود كه روزي بتواند مايحتاج ورزشي 
اين بازيكنان را در داخل توليد كند. حالا بعد از 14 
سال او صاحب يكي از برندهاي مطرح پوشاك ايران 
است و حمايت از كالاي ايراني ورزشي ها را بر آن 
داشته تا سراغ او و ديگر توليدكننده هاي داخلي 
بروند به طوري كه حالا برند »مجيد« قرار اس�ت 
اسپانسر كاروان ايران در رقابت هاي آسيايي باشد 
و پوشاك ورزشكاران كشور را تهيه كند. اتفاقي كه 
تحقق رؤيايي است كه پزش�ك تيم ملي 14سال 
پيش در سر داشت و حال به آن دست يافته است.

    
روزي كه شروع كرديد، تصور مي كرديد 
زمان�ي برس�د ك�ه اسپانس�ر كاروان 
ايران باش�يد؟ به ه�ر حال ق�دم در راه 
پرمخاط�ره اي گذاش�ته بودي�د. ايران 
برندهاي معتبر و خوبي چون ش�كاري، 
حص�اري، اميني و... را هم داش�ت كه يا 
نتوانستند پيشرفت كنند و درجا زدند يا 
به ورطه نابودي كشيده شدند. نترسيديد 

به روزگار آنها دچار شويد؟
از روز اول با برنامه ش��روع كرده و با يك بيزينس پلن 
مرت��ب و منظم پيش رفتم و س��عي ك��ردم با اصول 
بازاريابي درست و حرفه اي  كارم را پيش ببرم چراكه 

رمز موفقيت در اين رشته، اصولي كار كردن است. 
ورزش ايران هزين�ه زيادي صرف خريد 
البسه ورزشي مي كند اما با وجود برندهاي 

خوب و باكيفيت و معتبر، همواره اجناس 
بي كيفيت خارج�ی اما با قيم�ت گزاف 
خريداري مي ش�ود. در حالي كه با همان 
هزينه و شايد كمتر از آن بتوان از برندهاي 
داخلي با كيفيتي به مراتب بهتر استفاده 
كرد و حالا با توجه به شعار سال، وزارت و 
فدراسيون ها، خود و تيم ها را موظف به 

استفاده از كالاي داخلي كردند.
 خب واقعيت اين است كه اصلاً دوست ندارم چيزي 
و در هيچ شرايطي با اجبار باشد. اين به ما نه انگيزه 
مي دهد، نه علاق��ه. تنها موردي ك��ه مي تواند نظر 
مشتري را جلب كند كيفيت و تنوع در كار است كه 
شخصاً همواره سعي كردم كارهايي متنوع و باكيفيت 
ارائه دهم. به همي��ن دليل ه��م از طراحان خوبي 
استفاده مي كنم و هم از مواد اوليه خوب و باكيفيت. 
يعني از همان موادي كه برندهاي معتبر دنيا استفاده 
مي كنند. در واقع خريد ما از همان كارخانجاتي است 
كه برندهايي چون آديداس، نايك و... خريد مي كنند 
و بالطبع ترجيح مي دهم انتخاب برند من، به دليل 

كيفيت آن باشد نه از سر اجبار. 
به عنوان ي�ك برند معتبر ك�ه از لحاظ 
كيفي هم حرف ه�اي زيادي براي گفتن 
دارد، فكر مي كنيد براي حمايت از كالاي 

داخلي چه بايد كرد؟
ببينيد، اين كار سختي های فراواني دارد. شخصاً اين 
كار را از روي عشق و علاقه آغاز كردم و با توجه به اينكه 
يك سرمايه سنگين و شخصي پشت آن بود توانستم 
به كارم ادامه دهم اما خيلي ها نمي توانند با اين شرايط 
كار كنند. آنهايي كه با وام و تسهيلات پيش مي روند 
وقتي نمي توانند محصولات خود را به فروش برسانند، 
در پرداخت اقساط وام هاي خود به مشكل مي خورند و 
كم كم از دور خارج شده و نابود مي شوند. براي حمايت 
چيزي بيش از ش��عار لازم اس��ت. بايد بستر لازم را 
فراهم كرد. هميشه تسهيلات پول نيست. براي مثال 
برزيلي ها چند سال قبل آمدند براي حمايت از صنايع 
داخلي گمرك و ماليات را ب��راي آنها حذف كردند. 
حمايت هاي انجام شده كار را به جايي رساند كه حالا 
برزيل يكي از صادركننده هاي قوي در صنعت كفش و 
پوشاك است و به سختي مي شود چيزي به آنجا صادر 
كرد چون به خودكفايي رسيدند. مي توانيم با دادن 
تسهيلات در گمركي ها و ماليات به صنعت داخلي 
كمك كنيم اما وقتي هر روز تعرفه هاي گمرك بالا 
مي رود، بابت هر مسئله اي بايد ماليات بدهيد و علاوه 
بر آن براي ارگان هاي خاص��ي خرج و هزينه كنيد، 

نمي توانيد تا آخر راه برويد و سرپا بمانيد!
يعني اجبار براي استفاده از برند داخلي 

نمي تواند كمك باشد؟ 
نه. زماني يك برند پيش��رفت مي كند كه چند برند 
قوي در كنار آن كار كنند و تك محوري نباشد و اين 
شرايط را مس��ئولان بايد با حمايت هايشان فراهم 
كنند. همه سرمايه ش��خصي ندارند و با وام زندگي 

خود و كارمندان شان را پيش مي برند. بايد شرايط را 
فراهم كرد. تسهيلات داد. روي ماليات ها، گمركي ها 
بايد آموزش داد، تكنولوژي جديد را بايد آموزش داد. 
نمايشگاه هايي از ماش��ين آلات جديد برپا و كمك 
كرد براي پيشرفت صنعت داخلي وگرنه هيچ تيمي 
نمي تواند به صنعت داخلي كمك كند. چون شرايط 
خود آنها با بدهي هاي هنگفتي كه دارند بدتر است. 
ش��خصاً 14 ميليارد از تيم هاي مختلف طلب دارم. 
مدام مديرعامل عوض مي شود. اين فرد مي آيد زمان 
احتياج، مي ب��رد و قول مي دهد س��رموقع پولش را 
پرداخت كند و نفر بعدي مسئوليت قبول نمي كند. 
اين مسئله باعث دلسردي برندهاي داخلي از همكاري 
با تيم هاي ورزشي مي ش��ود و حتي مي تواند آنها را 
بابت بدهي هايي كه دارند پايين بكشد. در حالي كه 
اگر مسئولان كمك كنند، شرايط فرق مي كند و نه 
فقط باعث پيشرفت مي شود كه قيمت ها نيز كنترل 
مي شود و وقتي تقاضا بيشتر باشد، كارخانه ها مجبور 
به استفاده از نيروي انساني بيشتر مي شوند و اين يعني 

رونق بخشيدن به بازار كار و رشد اقتصادي. 
برند مجيد كيفيت خود را مديون چيست؟

علم رو به پيشرفت اس��ت. براي عقب نماندن از آن 
بايد همگام با علم روز دنيا پيش رفت؛ كاري كه ما 
خود را موظف ب��ه انجام آن كرديم. س��خت بود اما 
نتيجه داد. سال 2013 برند مجيد اسپانسر واليبال 
ساحلي دنيا شد كه در پيشرفت و كيفيت كاري ما 
تأثير بسزايي داشت چون بايد 24 تورنمنت در 24 
نقطه دنيا را ساپورت مي كرديم. از بازيكنان گرفته تا 
داور، خط نگه دار، خدمه و مجريان طرح و ساير نفرات 
از البسه ما استفاده مي كردند. بازي ها در آسيا، اروپا، 
آفريقا و اقصي نقاط دنيا بود. تيم ها از برندهاي معتبر 
و باكيفيت اس��تفاده مي كردند، پس يا بايد همانند 
آنها بوديم يا به مراتب بهتر. سختگيري زيادي شد و 

همين به بالارفتن هرچه بيشتر كيفيت برند ما كمك 
به سزايي كرد. در المپيك ريو هم 68 كشتي گير از 
360 كشتي گيري كه در مسابقات بودند از دوبنده 
برند مجيد استفاده مي كردند و اين تعداد از برندهاي 
معتبري كه س��ال ها كار مي كردند هم بيشتر بود 
و اكنون نيز 30 كش��ور از دوبنده هاي ما اس��تفاده 

مي كنند و اين باعث خوشحالي و افتخار من است. 
تيم ملي واليبال هم سال هاست از برند 
مجيد استفاده مي كند و حالا هم كه قرار 
است اسپانسر كاروان اعزامي ايران به 

مسابقات آسيايي باشيد.
خيلي از تيم ها از برند ما استفاده مي كنند. تا همين 
چهار سال قبل كشتي هم با ما همكاري كرد كه بعد 
به دلايل برخي مشكلات ترجيح داديم فقط دوست 
باشيم. با بسكتبالي ها هم مدتي كار كرديم اما چون به 
تعهدات خود عمل نكردند ادامه نداديم اما با واليبال 
همچنان كار مي كنيم چون برند مجيد يكي از 12 برند 
مورد تأييدي است كه فدراسيون جهاني واليبال با آن 
كار مي كند و طبق قوانين واليبال، در تورنمنت هاي 
بين المللي، تيم ها تنها مي توانند از برندهايي استفاده 
كنند كه مورد تأييد فدراسيون جهاني است. ما هر 
ساله 70 هزار فرانك سوئيس حق عضويت مي دهيم 
و بابت هر لباس 5 تا 10هزار فرانك براي انجام انواع 
آزمايش ها هزينه كرديم و سربلند بيرون آمديم چون 
از تكنولوژي روز اس��تفاده مي كنيم. در 90 درصد 
لباس هاي ما از تكنولوژي كول مكس استفاده مي شود 
كه باعث مي شود عرق بازيكنان زودتر تبخير شده و به 
دليل مواد شيميايي كه در آن به كار مي رود زود خنك 
شوند و عضلاتشان نگيرد. تكنولوژي هاي ديگري هم 
البته هست كه باعث مي ش��ود اشعه ماوراي بنفش 
خورشيد به پوست آس��يب نزند يا موادي كه باعث 
نرمي پارچه مي شود تا بدن بازيكنان اذيت نشود. الان 
هم همان طور كه اشاره كرديد، صحبت هايي كرديم 

براي اسپانسري كاروان ايران. 
اف�راد مش�هور زي�ادي از برن�د دكت�ر 
ساعدي فر اس�تفاده مي كنند اما ديدن 
پيراهن هاي مجيد برتن چه كساني او را 

خيلي خوشحال مي كند؟
بهترين پاداش برايم زماني اس��ت ك��ه بازيكناني كه 
پيراهن هاي ما را بر تن دارند روي سكوهاي قهرماني 
مي روند و مدال مي گيرند. اين بهترين پاداش است اما 
يك بار هم چند سال قبل در انديمشك وارد مغازه ام 
كه ش��دم ديدم برادرم مي خندد و مي گويد چند نفر 
مي خواهند اسپانسرشان شوي. گفتم چه تيمي، گفت 
تيم چوپان ها. دو تيم از روس��تاهاي انديمشك بودند 
كه اسپانسرشان شديم و يك روز قبل از دربي كه پاي 
تلويزيون نشسته بودم خارج از كشور، چوپاني را در حال 
ني زدن نشان مي داد كه وقتي دوربين جلو رفت، ديدم 

برند مجيد را بر تن دارد كه برايم خيلي جالب بود.

هجوم كالاهاي خارجي و مصرف گرا شدن جامعه به 
جاي عزم در توليد ملي و تلاش براي خودكفايي طي 
دهه هاي گذشته، خواسته يا ناخواسته ورزش را 
نيز دچار رويه ناپسند استفاده از توليدات خارجي 
به جاي تكي�ه بر محصولات داخلي كرده اس�ت. 
در طول سال هاي گذشته حجم بالاي استفاده از 
برند ها و محصولات خارج��ي در ورزش به حدي 
رس��يد كه توليدكنن��دگان داخل��ي به رغم تمام 
تلاشي كه براي رقابت با خارجي ها انجام دادند از 
ميدان خارج شدند تا آنچه امروز شاهد آن هستيم 
رخ دهد. با اين حال هنوز كورسوي اميدي وجود 
دارد و هس��تند توليدكنندگاني كه با س��ختي و 
مشقت زياد خود را سرپا نگه داشته اند، تلاش هايي 
كه اميد مي رود در س��ال حمايت از كالاي ايراني 

بيشتر ديده شود. 
   واليبال معرف كالاي ايراني 

در س��ايه تلاش ه��اي توليدكنن��دگان داخل��ي 
ب��راي موفقي��ت در اين جن��گ نابرابر، هس��تند 
فدراس��يون هايي كه با ارج نهادن به زحمات اين 
توليدكنندگان با اس��تفاده از توليدات آنها پاسخ 
تلاش هاي آنه��ا را داده اند. سال هاس��ت تيم ملي 
واليبال كشورمان در مسابقات بزرگ و مهمي چون 
ليگ جهاني، المپيك، رقابت هاي قهرماني جهان 
و... از پوشاك توليد داخل استفاده مي كند و از اين 

لحاظ پيشتاز رشته هاي ديگر است. 
بعد از واليبال مي توان از بسكتبال، كشتي، هندبال و 
تيم هاي رده هاي سني رشته هاي ديگر نام برد كه به 
تناوب از توليدات داخلي استفاده مي كنند، هر چند 

كه در اين زمينه هيچ گاه تداوم و پافشاري واليبال 
در استفاده از كالاي ايراني را نداشته اند. 

نكته جالب توجه اينكه در رقابت هاي بين المللي 
كشتي ديده شده برخي از كشورها از توليدات يك 
شركت معتبر ايراني استفاده مي كنند، در حالي كه 
كشتي گيران ايران برندهاي ديگري بر تن دارند كه 

خود جاي سؤال و البته تأسف دارد. 
   فوتبال خارجي پسند

در اي��ن ميان فوتب��ال از همه رش��ته ها غريبه تر با 
محصولات و توليدات داخلي است، رشته پرسروصدا 

و پرحاشيه ورزش ايران در طول سال هاي گذشته 
كمترين استفاده را از توليدات داخلي داشته است. 
يك نگاه به تيم هاي باشگاهي چه آنها كه در ليگ برتر 
حضور دارند و چه آنها كه در دسته هاي پايين ترند اين 
مسئله را ثابت مي كند. در خصوص تيم هاي ملي نيز 
كه وضعيت كاملًا روشن است، بنابر اين بيراه نيست 
اگر عنوان كنيم فوتبال ايران جولانگاه شركت هاي 
خارجي توليدكننده پوشاك و محصولات ورزشي 
است كه البته در اكثر مواقع هم اجناس بي كيفيت 

خودشان را روانه بازار كشورمان كرده اند. 

   بلايي به نام پول
آنچه امروز در فوتبال ديده مي شود مربوط به همين 
دو دهه گذشته است. درست مربوط به زماني كه پول 
زياد و البته مفت بيت المال به فوتبال سرازير شد و الا 
آنها كه كمي قديمي تر باشند حتماً به ياد مي آورند 
كه تا اواس��ط دهه 70 تمامي تيم هاي باشگاهي از 
توليدات داخلي اس��تفاده مي كردند كه اتفاقاً بنا بر 

حسب زمان از كيفيت خوبي هم برخوردار بودند. 
تيم هاي مل��ي فوتبال نيز از اين قاعده مس��تثني 
نبودند و در رقابت هاي بين المللي از توليدات داخلي 

استفاده مي كردند اما ترويج استفاده از محصولات 
خارجي در سايه خرج هاي كلان و ميلياردي كاري 
كرد كه امروز ديگر تقريباً اثري از آن چند برند خوب 

داخلي وجود ندارد. 
قديمي ها حتماً توليدكنندگاني چون ش��كاري، 
حصاري و اميني را به ياد مي آورند، همان ها كه به 
سبب خارجي پسند بودن ورزش ايران و نه تنها در 
فوتبال،  در ميدان مبارزه با رقباي قدرتمند خارجي 

نيز كم آوردند و كنار رفتند. 
   لزوم حمايت از كالاي ايراني

بدون هيچ ترديدي اگر دو دهه قبل توليدكنندگان 
داخل��ي حماي��ت مي ش��دند و اگر ب��ا بي مهري 
فدراسيون ها و تيم هاي ورزشي روبه رو نمي شدند، 
امروز شاهد حضور گسترده شركت هاي خارجي 
توليدات ورزش��ي در عرصه ورزش ايران نبوديم. 
توليدكننده داخلي ما كنار رفت چون ورزش��كار، 
مدير و رؤساي فدراس��يون ها به او اجازه رقابت و 
به روز شدن را ندادند. چون مديران ورزشي و آنها 
كه پول ورزش در اختيارش��ان بود با ديدن اولين 
جنس خارجي دست و پايشان لرزيد و سُر خوردند 
به طرف آن. امسال حالا به فرمان رهبر انقلاب سال 
حمايت از كالاي ايراني اس��ت، سالي كه مي توان 
با رو آوردن به محصولات داخل��ي كاري كرد كه 
توليدكنندگان زحمتكش ايران��ي دوباره فرصت 
رقابت با خارجي ه��ا را پيدا كنن��د. در اين رقابت 
آنها به حماي��ت و صبر ورزش��كار، مدير و رئيس 
ورزش نياز دارند؛ صبري كه ثمره آن اس��تقلال و 

خودكفايي ايران در اين زمينه است.
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88498432سرویس ورزشي

وقتي توليدكننده داخلي به راحتي اوت شد
خارجي پسندي ورزش بلاي جان كالاي ايراني

با واليب�ال همچن�ان كار مي كنيم 
چون برند مجيد يكي از 12 برند مورد 
تأييدي است كه فدراسيون جهاني 
واليبال ب�ا آن كار مي كن�د و طبق 
قوانين واليب�ال، در تورنمنت هاي 
بين المللي، تيم ها تنها مي توانند از 
برندهايي اس�تفاده كنند كه مورد 

تأييد فدراسيون جهاني است

زماني يك برند پيش�رفت مي كند 
كه چند برن�د قوي در كن�ار آن كار 
كنند و اين شرايط را مسئولان بايد 
ب�ا حمايت هايش�ان فراه�م كنند. 
بايد تسهيلات داد. روي ماليات ها، 
گمركي ها بايد آموزش داد، تكنولوژي 

جديد را بايد آموزش داد

لزوم حمايت از كالاي ايراني در گفت وگوي »جوان« با دكتر مجيد ساعدي فر توليدكننده پوشاك ورزشي

زماني يك برند پيشرفت مي كند كه چند برند قوي در كنار آن كار كنند و تك محوري نباشد

بهترین پاداش رفتن روی سکو با لباس ایرانی است حماي��ت از كالاي ايراني در ورزش 
سعيد احمديان

     نگاه
عزمي جدي مي خواهد، هر چند در 
آغاز سال جديد وزارت ورزش از الزام 
فدراسيون ها و باشگاه ها به اس��تفاده از توليدات داخلي خبر داده و 
كميته ملي المپيك از انتخاب يك برند ايراني براي البس��ه كاروان 
ايران در بازي هاي آسيايي خبر داده  است. با اين حال به نظر مي رسد 
چنين اقداماتي براي رسيدن به نتيجه بايد تا پايان پيگيري شود و به 
چند دستورالعمل و آيين نامه هايي كه خيلي از آنها فقط در بايگاني ها 
و كارتابل مديران خاك مي خورد، گرفتار نشود و تنها در حد شعار 
باقي نماند. به خصوص كه مرور صحبت هاي مديران بيانگر اين است 
كه برخي از وعده ها تنها براي رفع تكليف است و برنامه اي براي عملي 
ش��دن آن ديده نمي شود به ويژه كه در س��ال هاي اخير نمونه هاي 
زيادي از وعده هاي عملي نشده مسئولان را مي توان رديف كرد كه 
فقط در حد حرف و بخشنامه باقي مانده است. در همين راستا بديهي 
است كه متوليان ورزش از مس��ئولان وزارت و كميته ملي المپيك 
گرفته تا رؤساي فدراس��يون ها و مديران عامل باشگاه ها نسبت به 
تحقق مطالبه رهبر انقلاب مبني بر حماي��ت از كالاي ايراني كه به 
عنوان شعار سال 97 انتخاب شده است، عزمي جدي داشته باشند. 
بديهي است س��ال به س��ال در رش��ته هاي مختلف ورزشي جاي 
برندهاي توليد ملي به خصوص پوش��اك ايران��ي تنگ تر و تنگ تر 
مي ش��ود و ورود بي ضابطه و بدون كنترل برندهاي گمنام خارجي 
س��بب ش��ده تا اين برندها با اس��تفاده از غفلت مس��ئولان و نبود 
شاخص هاي كنترل كيفي براي البس��ه خارجي ميدان دار شوند و 
توليدي هاي داخلي به خصوص در بخش پوشاك روز به روز بيشتر 
به حاشيه رانده شوند تا جايي كه امروز كمتر نشاني از نام برندهاي 
البس��ه ورزش��ي ايراني روي پيراهن هاي ورزش��كاران كشورمان 
ديده مي شود و جولان پوش��اك خارجي زمينه تعطيلي و كاهش 
فعاليت توليدات داخلي را رقم زده اس��ت. اين واقعيت به خوبي در 
رشته فوتبال قابل مشاهده اس��ت و اكثر باشگاه ها گرفتار برندهاي 

بي كيفيت و بي نام و نشان خارجي شده اند. 
در چنين ش��رايطي ضروري است كه براي بازگش��ت نام برندهاي 
ايراني ب��ه روي پيراهن هاي ورزش��كاران، مدي��ران وزارت ورزش، 
كميته ملي المپيك و ساير بخش هايي كه دستي در ورزش دارند، 
نقشي اساسي دارند. در اولين قدم بايد حمايت از توليدكننده ايراني 
براي تأمين جنس باكيفيت در اولويت برنامه ها قرار بگيرد. به طور 
قطع حمايت هاي توليدكننده اي كه سال هاس��ت مورد بي توجهي 
قرار گرفته، سبب خواهد ش��د تا آنها نيز براي به دست گرفتن بازار 
تلاششان را افزايش دهند. علاوه بر اين، تصميم وزارت ورزش مبني 
بر استفاده باشگاه ها و فدراس��يون ها از البسه ايراني بايد پيگيري و 
اجرايي ش��ود. هر چند در بخش��ي از تجهيزات و امكانات ورزشي، 
توليدكننده هاي كش��ورمان توان رقابت و توليد با كيفيت مطابق 
اس��تانداردهاي روز دنيا را ندارند اما حماي��ت از بخش ها هم براي 
رسيدن به تكنولوژي روز سبب خواهد شد تا استفاده از كالاي ايراني 
در ورزش گسترش پيدا كند. علاوه بر اين وضع قوانين سختگيرانه 
براي جلوگيري از استفاده از البس��ه ورزشي بي كيفيت خارجي در 
ورزش كشور از ديگر الزاماتي اس��ت كه بايد براي حمايت از كالاي 
ايراني در ورزش مورد توجه قرار بگيرد و تحقق چنين شرايطي تنها 

عزم جدي مسئولان را مي خواهد.

در حالي امسال از سوي رهبر معظم 
ماني سعيدي

     حاشيه
انقلاب به نام سال حمايت از كالاي 
ايراني نامگذاري ش��ده است كه در 
سال هاي اخير ورزش كشورمان در قرق برندهاي بي كيفيت خارجي 
بوده اس��ت، برندهايي كه در بازار بي توجهي باشگاه ها و مسئولان 
وزارت ورزش و كميته ملي المپيك با اجناس نامرغوب شان در حال 
جولان دادن هستند و زمينه س��از كنار گذاشته شدن توليدي هاي 

ورزشي داخلي از بازار مصرف شده اند.
فوتبال يكي از بازارهاي بزرگ برندهاي خارجي در دو دهه گذشته 
در كشورمان بوده است. ابتدا اين تيم ملي فوتبال بود كه با توجه به 
قوانين فيفا در جام هاي جهاني از برندهاي معتبر خارجي استفاده 
كرد و در جام جهاني آرژانتين با برند آديداس، در جام هاي جهاني 
فرانس��ه و آلمان با برند آلماني پوما، در جام جهان��ي برزيل با برند 
آلماني آل اسپورت به ميدان رفت و قرار است ملي پوشان كشورمان 
براي جام جهاني روس��يه هم با لباس هاي برند آلماني آديداس به 
ميدان بروند. در عرصه باش��گاهي هم تا يك دهه پيش استفاده از 
برندهاي خارجي در ليگ ايران معمول نبود و از اواسط دهه 80 بود 
كه با ورود برند آلماني آل اسپورت به بازار ايران، تيم هاي استقلال 
و پرسپوليس با اين برند در مسابقات به ميدان رفتند. در ادامه اين 
برند آلماني توانست باشگاه هاي بيشتري را تحت پوشش قرار دهد 
و يكي از برندهاي پرطرفدار در بين باشگاه ها باشد. شركت آلماني 
آل اسپورت به طور رسمي مرداد 91 به عنوان اسپانسر تيم هاي ملي 
معرفي شد تا بازار اين برند سكه شود. ارديبهشت 92 اين كمپاني، 
اسپانسرينگ ليگ برتر ايران را نيز برعهده گرفت و فعاليت خود را 

در ايران گسترده كرد.
مدت زمان همكاري تيم ملي با اين برند حواشي بسياري داشت، از 
توپ هاي مورد استفاده در ليگ برتر تا اعتراض بازيكنان تيم ملي به 
كيفيت پايين لباس ها قبل از جام جهاني كه مشخص شد آن لباس ها 
اصل نبوده و در منيريه تهران دوخته مي شود. يكي از پرچالش ترين 
حاش��يه هاي برند آلماني، درگيري با كارلوس كرش بود. سرمربي 
پرتغالي در اردوي تيم ملي در آفريقاي جنوبي پيش از جام جهاني 
برزيل با انتقاد از كمبود لب��اس در اردو، از آب رفتن لباس ها پس از 
شستشو گلايه كرد. در ادامه نماينده كمپاني آل اسپورت در اردوي 
اتريش لباس هاي تيم ايران را لباس اصل اين برند ندانست و آن را 
تقلبي عنوان كرد، اعترافي كه نش��ان مي داد نماين��ده اين برند در 

خاورميانه لباس بي كيفيت به تيم ملي كشورمان داده است.
پس از پايان همكاري با آل اس��پورت، س��ال 95 بار ديگر فدراسيون 
فوتبال با يك برند خارجي ديگر به نام جيوواي ايتاليايي قرارداد بست، 
قراردادي كه از همان ابتدا پرحاشيه درآمد و مشخص شد لباس هاي 
اين كمپاني در منيريه تهران توليد مي شود و تنها مارك جيوواي ايتاليا 
مي خورد! اين اتفاق سبب ش��د تا همكاري با اين برند به پايان برسد 
و تيم ملي فوتبال با برند آديداس تا پايان جام ملت ها قرارداد ببندد. 
علاوه بر آل اس��پورت و جيووا، تيم هاي فوتبال باشگاهي كشورمان 
مانند استقلال از برند چيني لي نينگ و پرسپوليس از برند اسپانيايي 
جوما نيز استفاده مي كنند. برند لي نينگ ابتدا پس از انتخاب به عنوان 
اسپانسر پوشاك كاروان ايران در بازي هاي آسيايي اينچئون به بازار 

ايران وارد شد و سپس به سراغ باشگاه هاي فوتبال رفت.

 عملگرايي 
براي حمايت از كالاي ايراني در ورزش

جولان برندهاي بي كيفيت خارجي

فريدون حسن
      گزارش


